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Comença un nou curs escolar · El Ayuntamiento toma medidas para afrontar la 
mala situación económica heredada · Entrevistes a l’alcalde, Manu Reyes, i el 
primer tinent d’alcalde, Nico Cerpa · Castelldefels celebra el triunfo de la selec-
ción española femenina de fútbol · Sancions per no respectar el dia assignat per 
a la recollida de mobles i trastos vells · Fallece el concejal Jesús Romo

“Vamos a revertir la difícil  
situación económica que nos hemos  
encontrado en el Ayuntamiento”

Entrevista a Manu Reyes, alcalde de Castelldefels
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El CastellFarmàcies de guàrdiaMobles i restes de poda
Barri Net: recollida per barri
Consulti quin dia toca a la seva 
adreça

Deixi els trastos i restes de jardineria a la 
porta de casa, de 21 a 23 h

Els diumenges
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), 
Canyars i El Castell Baix (de c. Doctor 
Marañon en avall).

Els dilluns
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal en 
avall) i Centre.

Els dimarts
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta

Els dimecres
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-
Sol, Zona Universitària, Camí Ral, El Castell 
Alt (de l’av. Doctor Marañón en amunt) i 
Lluminetes Oest (fins al carrer 6).

Els dijous
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6) i 
Vista Alegre.

Serveis Sanitaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i 
pediatria.
Telèfon per als dos ambulatoris 902 111 444

Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou
Carrer Sevilla - av. Màlaga. Tel 93 665 55 59

Centre d’Atenció Primària ABS El Castell
Carrer Dr. Marañón. Tel. 93 636 66 60

Tren
Consulti els horaris a 902 240 202
rodaliescatalunya.cat / renfe.es

Bus
Consulti els horaris a 902 023 393
ambmobilitat.cap

Deixalleria Municipal
Carretera de la Sentiu, 19
De dilluns a divendres de 8.30 h 
a 13.30h i de 15 h a 18h

Dissabtes de 8.30h a 14.30h
Festius: tancat

Minideixalleries
Consulti els horaris de les 
minideixalleries en els diferents 
barris
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Làpida funerària romana dedicada per Valeria Haliné 
al seu marit Gaius Trocina Synecdémo. Es pot veure a 
l´església del castell de Castelldefels. 

Alfonso López Borgoñoz
Castelldefels al segle X normalment era 
anomenada «Kastrum Felix». Així ho 
veiem escrit al primer document de l’any 
967. «Kastrum» en llatí era castell, però… 
i «Felix»? Aquesta paraula es pot traduir 
com feliç, fèrtil, però també podia ser un 
nom propi… Sobre el seu origen ara tenim 
una pista, que no és definitiva. 
El nom no sembla medieval, sinó romà. Al 
registre epigràfic de la Barcelona romana 
només tenim dos persones amb aquest 
apel·latiu: Quintus Nonius Felix, probable 
llibert (antic esclau que havia estat allibe-
rat) de mitjans del segle I, i Gaius Granius 
Felix, també llibert que va viure a finals del 
segle I i inicis del II. El «Felix» era el seu 
antic nom d’esclaus, i està després del nom 
i cognom de les persones que els hi havien 
donat la llibertat. 
Aquest «Felix» en aquell mateix segle I 
també el trobem al Baix Llobregat. Així, 
els arqueòlegs Juana Huélamo i Josep 
Mª Solias, el 2012, i Oriol Olesti i César 
Carreras, el 2015, van relacionar amb 
aquest apel·latiu de «Felix» dues abre-
viatures impreses en àmfores : El segell 
«FELI» trobat en una a St. Boi de Llobregat 
i el segell «FE» en altra a Sant Vicenç 
dels Horts. Aquesta segon segell estava 
imprès just al costat de la marca «SYNE», i 
aquesta àmfora va ser trobada en un taller 
d’àmfores en el que sovint es veu també el 
segell «SYN». 
Les marques «SYN» o «SYNE» molt 
probablement eren una abreviatura de 
Gaius Trocina Synecdémo, un altre llibert 
de finals del segle I i inicis del II, el nom 
del qual apareix a la làpida funerària 
trobada al castell de Castelldefels i que ara 
s’exposa a la seva església. Synecdémo amb 
la seva dona Valeria Haliné va ser un dels 
primers propietaris (però no el primer) de 
la vil·la romana que es troba sota el castell. 
L’àmfora trobada a Sant Vicenç no és un cas 
únic, el segell «SYNE» al costat del «FE» 
ha aparegut així mateix en altres àmfores 
al sud de França. Això ens permet vincular 
el ‘duo’ de Felix i Synecdémo al món de les 
àmfores de vi. 

Castelldefels: 
una ciutat  
amb mig nom 
d’origen romà?

Però si Synecdémo va tenir una casa de 
camp a Castelldefels, on probablement 
tenia vinyes, el tal Felix no es possible que 
també hagués viscut al mateix indret o a 
prop?
A partir d’aquí ja es especulació, però no és 
només especulació. Potser la vil·la romana 
de Castelldefels va ser una propietat 
originalment de Quintus Nonius Felix 
(que pel temps en que va viure sembla el 
més adequat) i després va passar a mans 
de Synecdémo, potser un antic soci, també 
enriquit amb el comerç de vi.
Però la finca va continuar sent coneguda 
amb el nom del seu primer propietari, Felix, 
i després d’abandonar-se la vil·la al segle 
V o VI, va quedar com a nom del turó, cosa 
que passa sovint a l’entorn de Barcelona 
amb altres llocs amb noms que provenen 
de lliberts romans. La pervivència a 
Castelldefels de cognoms d’antics propie-
taris a masies com la de Can Roca de Baix o 
de Dalt també és normal.
Malauradament, no hi ha proves de la 
presència de Quintus Nonius Felix al turó 
del castell, ni que sigui aquest «FELIX» 

RAMON JOSA

Abreviatures SYN i FE marcades en una àmfora trobada 
a un vaixell enfossat a la Giràglia (Ersa, França). (Marlier 
i Sciallano, 2008 fig. 21) 

P. BERNI

Segells «SYN» i «SYNE» trobats en àmfores romanes a 
Sant Vicenç dels Horts 

P. BERNI

Segell «FELI» trobat en una àmfora romana a Sant Boi 
de Llobregat. 

P. BERNI / C. CARRERAS

l’origen del «FELIX» de Kastrum Felix, i per 
tant del nostre «FELS». Tanmateix, crec 
que és raonable (i maco) pensar que el Fèlix 
que figura al nom original de Castelldefels 
és un topònim basat en un llibert romà de fa 
dos mil anys. Se non è vero, è ben trovato.

Potser la vil·la romana de 
Castelldefels va ser una 
propietat originalment de 
Quintus Nonius Felix
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Hagamos de Castelldefels una ciudad mejor

Castelldefels.org

Manu Reyes  
Alcalde de Castelldefels  

[PP]

alcalde@castelldefels.org
Whatsapp: 600 929 600

Este último mes, Castelldefels ha vivido una de sus semanas grandes, la 
Fiesta Mayor 2023. La Plaza de la Iglesia, la Plaza de las Palmeras, el Parque 
de la Muntanyeta y las calles del centro, entre otras lugares de la ciudad, han 
sido los escenarios de mil y una actividades culturales, deportivas, artísticas 
e infantiles que han llenado a los vecinos de Castelldefels de alegría, disfrute, 
diversión e ilusión. Es difícil, pues, no caer en la melancolía al escuchar las 
Habaneras o no llenarte de adrenalina y emoción cuando asistes a ver el 
derbi municipal entre la UD Vista Alegre y la UE Castelldefels.

Ahora, una vez finalizada nuestra gran fiesta, vamos y debemos seguir 
trabajando tal y como veníamos haciendo desde que este gobierno tomó 
posesión. Seguiremos mejorando temas tan fundamentales para los vecinos 
de Castelldefels como la limpieza, la seguridad y el crecimiento económico 
como ejes principales para fortalecer y hacer crecer nuestra ciudad para que 
Castelldefels gane en calidad y bienestar de vida para sus vecinos. Nuestro 
compromiso por y para Castelldefels pasa por implementar un modelo de 
ciudad que sea un modelo de referencia ya no tan solo para la comarca sino 
para todos los municipios de nuestra comunidad. Por ello, contamos con la 
participación directa de los vecinos a la hora de diseñar y llevar a cabo este 
modelo transformador para nuestra ciudad. 

Todo el equipo del gobierno municipal estamos dispuestos, y así lo 
estamos haciendo, a que Castelldefels vuelva a tener el lugar que se merece y 
vuelva a poner a sus vecinos donde realmente deberían haber estado siempre, 
en el centro de toda política pública. Por lo tanto, vamos a seguir fortalecien-
do nuestra ciudad con participación, eficacia y buena gestión para conseguir 
que Castelldefels sea la primera ciudad catalana con mayor calidad de vida y 
bienestar vecinal. 

Aquest darrer mes, Castelldefels ha viscut una de les setmanes grans, la 
Festa Major 2023. La Plaça de l’Església, la Plaça de les Palmeres, el Parc 
de la Muntanyeta i els carrers del centre, entre altres llocs de la ciutat, han 
estat els escenaris de mil i una activitats culturals, esportives, artístiques i 
infantils que han omplert els veïns de Castelldefels d’alegria, gaudi, diversió i 
il·lusió. És difícil, doncs, no caure en la malenconia a l’escoltar les Havaneres 
o no omplir-te d’adrenalina i emoció quan assisteixis a veure el derbi muni-
cipal entre la UD Vista Alegre i la UE Castelldefels.

Ara, un cop finalitzada la nostra gran festa, anem i hem de continuar 
treballant tal com veníem fent des que aquest govern va prendre possessió. 
Seguirem millorant temes tan fonamentals per als veïns de Castelldefels 
com la neteja, la seguretat i el creixement econòmic com a eixos principals 
per enfortir i fer créixer la nostra ciutat perquè Castelldefels guanyi en 
qualitat i benestar de vida per als seus veïns. El nostre compromís per  
Castelldefels passa per implementar un model de ciutat que sigui un model 
de referència ja no tan sols per a la comarca sinó per a tots els municipis de la 
nostra comunitat. Per això comptem amb la participació directa dels veïns a 
l’hora de dissenyar i dur a terme aquest model transformador per a la nostra 
ciutat.

Tot l’equip del govern municipal estem disposats, i així ho estem fent, a 
que Castelldefels torni a tenir el lloc que es mereix i torni a posar els veïns on 
realment haurien d’haver estat sempre, al centre de tota política pública. Per 
tant, continuarem enfortint la nostra ciutat amb participació, eficàcia i bona 
gestió per aconseguir que Castelldefels sigui la primera ciutat catalana amb 
més qualitat de vida i benestar veïnal.

“Seguiremos mejorando temas tan fundamentales 
para los vecinos de Castelldefels como la 
limpieza, la seguridad y el crecimiento económico 
como ejes principales para fortalecer y hacer 
crecer nuestra ciudad”
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“El anterior gobierno municipal no 
elaboró las cuentas de 2023 y decidió 
prorrogar el presupuesto de 2022, 
que implicaba tener un mayor techo 
de gasto, evitando así los ajustes en 
año electoral”, afirma el alcalde Manu 
Reyes. Este presupuesto contemplaba 
unos ingresos de 80 millones y unos 
gastos también de 80 millones. Sin 
embargo, a medida que fue pasando 
el año, la realidad, en forma de gestión 
económica, no avanzó en la misma 
dirección que las cuentas prorrogadas. 
El actual equipo de gobierno se ha 
encontrado con que hay más gastos 
sobre los que sus antecesores no 
escatimaron y menos ingresos que los 
que se necesitaban. En concreto, el 
presupuesto real sería de 77 millones 
de ingresos y 89 millones de gastos.  
Los ingresos son inferiores porque la 
recaudación por impuestos y tasas no 
ha sido revisada. Por ejemplo, se pensó 
que se ingresarían 10 millones a través 
del impuesto de plusvalía y la realidad 
será de poco más de la mitad (seis 
millones).

Buscando soluciones
Así las cosas, en estas primeras 
semanas de mandato, el gobierno 

A mediados del mes de 
junio arrancó el mandato 
municipal 2023-2027 tras 
la constitución del nuevo 
consistorio. Tras dar los 
primeros pasos, el equipo 
de gobierno municipal se 
ha encontrado con una 
mala situación de las arcas 
municipales: los gastos 
previstos hasta finales de 
año superan los ingresos. 

municipal de PP y Som Castelldefels ha dedicado 
buena parte de sus energías a buscar fórmulas 
para afrontar esta mala situación económica sin 
tener que recortar servicios. En marzo, el anterior 
gobierno municipal ya tuvo que destinar 3 millones 
de euros del remanente para cubrir el gasto. Y en 
julio, nada más comenzar, el nuevo gobierno se 
vio obligado a ampliar el uso del remanente en 6 
millones de euros para cubrir el gasto necesario del 
Ayuntamiento hasta final de año.

Además de eliminar 
gastos superfluos, 
el gobierno 
municipal se ha 
visto obligado a 
usar el remanente 
de tesorería

El anterior equipo de gobierno dejó las arcas municipales con más gastos que ingresos

El Ayuntamiento toma medidas 
para afrontar la mala situación 

económica heredada

Alcalde y concejales se bajan el sueldo

Consecuente y responsable con la situación actual, 
el nuevo equipo de gobierno ha rebajado un 4% 
los sueldos de todos los concejales que forman el 
consistorio, y un 8% la aportación a los grupos 
políticos.
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Bajón de los ahorros 
para imprevistos
El remanente municipal 
equivaldría en una familia 
al ahorro destinado a 
imprevistos. Por ello no 
es lo más conveniente 
destinarlo a gasto 
ordinario. Sin embargo, el 
Ayuntamiento “se ve ahora 
obligado a hacerlo a causa 
de la mala planificiación 
al no elaborar una cuentas 
reales para 2023 con 
80 millones de ingresos 
cuando en realidad serán 
77, y 80 millones de gasto 
cuando la cifra real 
ascenderá a 89”, lamenta 
la concejal de Hacienda 
y Gestión Económica 
i Financiera, Cristina 
Corona.

Además del desequilibrio entre ingresos y gastos,  
el gobierno anterior ha dejado otras deudas:

· Deuda a largo plazo con entidades de crédito: 13 M€

· Devolución pendiente participación de tributos 
del estado 2008, 2009 i 2020: 1,9 €

· Deuda de las empresas municipales (SAC/
JARFELS): 6 M€

· Préstamos concertados: 4,6 M€

· Deuda total: 25,5 M€

Lejos de recortar en servicios se refuerza la limpieza

El equipo de gobierno actual se ha marcado el “objetivo firme” de no ajustar en servicios 
prioritarios, mejorando incluso algunos de ellos. Entre otras acciones, se ha reforzado la 
limpieza en los barrios del municipio y en breve se pondrá en marcha la Oficina de Atención 
a la Gent Gran. También se ha hecho una pequeña actuación a mínimo coste para ganar 
medio centenar de plazas de aparcamiento con prioridad para los vecinos en la zona playa.

El pasado mes de juliol se inició un nuevo servicio nocturno de limpieza de baldeo de las calles del municipio

Un iglú de 30.000 euros

“Lo que tenemos claro es que no vamos 
a malgastar 30.000 euros en un iglú 
de autobombo como hizo el anterior 
gobierno a escasas semanas de las 
elecciones municipales”, señala el 
alcalde Manu Reyes, quien avanza que 
“vamos a ser escrupulosos en el ám-
bito del gasto. Vamos a trabajar para 
mejorar los servicios con una gestión 
más eficiente del dinero municipal”.

Los plazos de pago de la obra del Ayuntamiento de Castelldefels   

2023 
746.426,76 €

2025 
746.426,76 €

2026 
746.426,76 €

2027 
746.426,76 €

2028 
746.426,76 €

2029 
746.426,76 €

2022 
746.426,76 €

2030
746.426,76 €

2024 
746.426,76 €

El Ayuntamiento tendrá que pagar las obras de la avenida Constitución hasta 2030. Según el convenio de 
colaboración entre Ayuntamiento y AMB, y las adendas complementarias, para la financiación de la parte 
de las obras correspondiente al término municipal de Castelldefels, firmado durante el gobierno anterior 
formado por PSC, ERC y Junts, el Ayuntamiento debe hacer frente al pago de 7’3 millones de euros mien-
tras que la Generalitat ha realizado una aportación de 2’9 millones. El AMB ha realizado inicialmente la 
aportación de estos 7,3 millones de euros que el Ayuntamiento debe ir devolviendo cada año hasta 2030.

La factura pendiente de la Avenida Constitución, hasta el año 2030
El coste de la obra de la avenida Constitución supera los 10,2 millones · El gobierno anterior, formado por PSC, ERC y Junts, 
comprometió las finanzas municipales hasta 2030

Otras deudas municipales

2021
589.786,71 €
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“Quiero que nos 
volvamos a sentir 
orgullosos de ser  
de Castelldefels”

ORIOL PAGÈS

El pasado 17 de junio, Manu Reyes fue 
investido alcalde de Castelldefels. Después 
de sus primeros 2 meses y medio al frente del 
consistorio, pasa revista a la situación actual 
y de futuro del Ayuntamiento.

¿Cómo ha encontrado en estos dos meses y medio el 
Ayuntamiento?
Por un lado, he visto a mucha gente con ganas de hacer 
cosas por la ciudad, e ilusionados ante el mandato que 
se abre. Por otro, una situación económica que no es la 
deseable, con un grave problema entre ingresos y gastos. Los 
gastos se han multiplicado y los ingresos han caído. Hay un 
desajuste muy notable entre lo que gasta Castelldefels y lo 
que recauda el Ayuntamiento.

¿Cómo podrá revertirse esta situación en los próximos 
cuatro años? 
Tenemos que trabajar para ajustar los gastos, acabar con los 
gastos no necesarios. Por ejemplo, el anterior gobierno gastó 
30.000 euros en un iglú informativo totalmente innecesario. 
Esos gastos se van a suprimir. Tenemos que hacer que 

Castelldefels sea atractiva para que atraiga inversiones, se 
creen puestos de trabajo, que funcione y se dinamice la 
economía. Y cuando funcione, se incrementarán los ingresos 
de forma natural.

¿La situación económica hace inviables los proyectos que 
presentó en su campaña electoral? 
Estoy convencido de que vamos a revertir la situación 
económica y vamos a tirar adelante esos proyectos. Estamos 
trabajando en ello con mucha ilusión y ganas. Ya se notan las 
primeras mejoras en limpieza y seguridad, pero seguiremos 
trabajando para que las mejoras lleguen a todas las calles de 
Castelldefels.

Limpieza y seguridad son dos máximas que repite 
contínuamente. ¿Qué mejoras van a llegar en esos ámbitos?
El servicio de limpieza es mejorable, no se ha gestionado 
bien en los últimos ocho años. Es un servicio muy caro para el 
resultado que está dando. No se realiza de forma adecuada. 
Lo estamos reordenando para que sea más eficiente y 
eficaz. Hemos incluido el baldeo de las calles. Y seguiremos 
implementando mejoras, con nuevas inversiones. 
En seguridad, hemos de mejorarla en todos los barrios de 
día y de noche, reordenando los dispositivos policiales para 
poder combatir la inseguridad que preocupa a nuestros  
vecinos, la okupación ilegal, el top manta... Estamos en ello.

El alcalde, en un momento de la entrevista

ORIOL PAGÈS

“Vamos a 
revertir la 
delicada 
situación 
económica 
del Ayunta–
miento”

MANU REYES, ALCALDE DE CASTELLDEFELS
“PP y SOM 
formamos 
un único 
equipo, con 
un único 
proyecto 
común”

“La atención 
a las 
personas 
será una 
prioridad 
para este 
gobierno”

“Hemos de mejorar la seguridad en todos los barrios”, afirma el alcalde Manu Reyes 
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“El sistema de limpieza es muy mejorable 
y estamos implementando cambios”

Castelldefels.org

TRAYECTORIA
Manuel Reyes, nació en 
Barcelona en 1976. Es 
licenciado en Derecho 
por la UOC, y también 
en Administración y 
Dirección de Empresas, 
diplomado en Ciencias 
Empresariales e 
ingeniero técnico de 
Telecomunicación, 
así como Máster 
en Asesoría Fiscal 
y Dirección. Desde 
2007 es concejal del 
Ayuntamiento de 
Castelldefels y ya fue 
alcalde entre 2011 y 
2015. También ha sido 
diputado electo del 
PP en el Parlament 
de Catalunya y en 
la Diputación de 
Barcelona, portavoz de 
su partido en el AMB y 
consejero del Consell 
Comarcal del Baix 
Llobregat.

“Trabajamos 
para mejorar 
la seguridad 
en todos los 
barrios de 
la ciudad”

Gobierna gracias a sus 12 concejales y a los 3 de SOM 
Castelldefels. ¿Qué espera de la relación con este partido? 
Lo que espero es lo que estamos viviendo en estas primeras 
semanas. Total colaboración. Somos un único equipo. Todo 
el mundo deja las siglas de su partido de lado, y todos vamos 
con al camiseta de Castelldefels. No puede ser que si hay 
4 o 5 partidos en el gobierno, haya 4 o 5 ayuntamientos 
diferentes. Eso se ha acabado. Todos vamos a una en un 
proyecto único y común.
 
Uno de sus lemas es ‘Castelldefels, una ciudad de primera’. 
¿Qué tiene pensado para mejorar la vida de los vecinos y 
vecinas de Castelldefels?
Son muchas las propuestas. Hemos hablado de que las calles 
estén limpias y uno se sienta seguro en su casa. Pero hay 
mucho más. En el ámbito de infraestructuras, la movilidad 
entre los barrios, los equipamientos deportivos y culturales...  
No podemos olvidar el comercio de la ciudad, que se ha 
ido apagando en los últimos años con obras que les han 
afectado mucho como la avenida Constitución. Una avenida 
Constitución que, por cierto, pagaremos los próximos 
10 años. Una barbaridad. Esto no puede volver a ocurrir. 
Proyectos faraónicos que los vecinos no han solicitado y que 
han supuesto un vaparalo para el comercio de la ciudad. 
Y hemos de apostar por un turismo de calidad que genere 

ORIOL PAGÈS REDACCIÓN

El alcalde, Manu Reyes, se muestra ilusionado en esta nueva etapa

oportunidades, puestos de trabajo, riqueza... pero en una 
buena convivencia con los vecinos. Un turismo respetuoso 
con el entorno. Y por otro lado, la atención a las personas 
será una prioridad para este gobierno.

¿A nivel urbanístico y medioambiental, qué puede avanzar? 
Estamos trabajando en este ámbito. Paramos ya hace unos 
meses el mal llamado proyecto de los Ejes Verdes. No se 
pueden construir 4.000 viviendas en el Parque Natural del 
Garraf. Es inviable. Castelldefels necesita esas zonas verdes 
y ese parque natural. Y vamos a trabajar para protegerlo junto 
a los vecinos. Queremos construir un Castelldefels que gane 
en calidad de vida. 
Vamos a encontrar una solución para la Olla del Rei, y 
creemos que va a ser una solución que va a agradar a los 
vecinos y a las personas comprometidas con el medio 
ambiente.
Y hay obras reclamadas en Castelldefels como la 
recuperación del doble sentido en la avenida de La Pineda, 
que estamos trabajando para concretarlo próximamente.

¿Deben estar ilusionados los vecinos y vecinas con esta 
nueva etapa en Castelldefels?
Pues yo creo que sí. Nos han transmitido esas ganas los 
vecinos. Los resultados de las elecciones fueron muy 
claros. Hacía tiempo que no se vivía una mayoría tan amplia. 
La gente tiene ganas de ayudar, implicarse en mejorar 
Castelldefels. Y vamos a tender la mano a todo el mundo 
porque Castelldefels lo construimos entre todos. Si lo 
hacemos entre todos, no vamos a fracasar y Castelldefels 
volverá a ser una ciudad de primera. Quiero que nos 
volvamos a sentir orgullosos de ser de Castelldefels.

VEA LA ENTREVISTA COMPLETA
www.youtube.com/castelldefelstv

Reyes asegura que el servicio de limpieza será “más eficiente y eficaz”



El Castell10Actualitat

“Me ilusiona crear un nuevo equipamiento 
deportivo, mejorar la limpieza y construir una 

nueva sala de artes escénicas”
En este mandato 2023-2027 forma parte del 
equipo de gobierno junto al Partido Popular 
con su formación SOM Castelldefels. 

El primer teniente de alcalde Nico Cerpa, en diversos momentos de la entrevista 

NICO CERPA, PRIMER TENIENTE DE ALCALDE

ORIOL PAGÈS

Hace dos meses y medio, SOM Castelldefels lograba 3 
concejales y apoyaba al PP para gobernar en Castelldefels. 
Pasado este tiempo, ¿cómo valora todo lo vivido por el 
nuevo partido? Un partido que, con dos meses de vida, se 
convirtió en clave para la gobernabilidad de Castelldefels. 
SOM Castelldefels nace la última semana de enero y en 
3 meses y medio de campaña conseguimos formar parte 
del equipo de gobierno con 3 regidores. Un resultado 
contundente e imprevisto para nuestra formación. Como 
partido municipalista optamos por formar equipo de 
gobierno con el Partido Popular.

Las áreas de gobierno de SOM Castelldefels hacen 
referencia a áreas sociales y de servicios a la ciudadanía. 
¿Por qué prefirieron esas áreas? 
SOM Castelldefels hereda áreas en las que yo había sido 
responsable anteriormente como Gent Gran, Deportes y Vía 
Pública. Además, el perfil de las personas que forman parte 
de SOM Castelldefels tiene una experiencia destacada en 
el campo social y por ello decidimos asumir estas áreas. 

La situación económica del Ayuntamiento es delicada. 
¿Dificultará la acción de gobierno? 
La situación económica es complicada y esto supone una 
contrariedad para hacer cosas. Por ejemplo, nosotros 
llevábamos en el programa la construcción de un nuevo 
polideportivo y la falta de ingresos puede limitar que se lleve 
a cabo. 

¿Qué espera de la relación con el grupo del PP en el 
gobierno del Ayuntamiento de Castelldefels para estos 
próximos cuatro años? 
Como estamos haciendo hasta ahora, transmitir a la 
ciudadanía que somos un equipo de gobierno, que 
trabajamos de forma conjunta por el bien de la ciudad. 
Llevamos poco tiempo, pero la relación con el PP es 
exquisita y tenemos claro dónde nos tenemos que dirigir.

¿En qué ámbitos y en qué proyectos tiene especial interés 
en incidir en los próximos cuatro años? 
Para nosotros hay un proyecto determinante que es la 
Participación y a partir de la semana que viene iniciaremos 
una serie de reuniones con las entidades vecinales. 
Queremos recuperar la participación, escuchar a la 
ciudadanía y conocer sus necesidades.

ORIOL PAGÈS
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“Para nosotros es fundamental que 
la ciudadanía participe, que la escuchemos 

y conozcamos sus necesidades”

TRAYECTORIA
Policía Local durante muchos años hasta que fue 
concejal entre 2015 y 2022, con tareas de gobierno en Vía 
Pública, Deportes y Personas Mayores. Nacido en 1964, 
ha estado muy relacionado con los clubes deportivos y 
es miembro de la ONG Solidaritat Sense Mons. 

VEA LA ENTREVISTA COMPLETA
www.youtube.com/castelldefelstv

“Daremos prioridad a la preservación de los 
espacios naturales como el Parque del Garraf 

o la Olla del Rei”

Nico Cerpa, en su etapa como concejal de Deportes y vde Personas Mayores

Urbanismo y medio ambiente. ¿Hacia dónde tiene que ir 
Castelldefels en esos dos ámbitos? 
Castelldefels ha de ir en una dirección sostenible. A 
nuestra ciudad le queda poco suelo por edificar y lo que 
no podemos es masificarla más de lo que está. En el 
medio ambiente, daremos prioridad a la preservación de 
los espacios naturales que tenemos tanto el parque del 
Garraf, como la Olla del Rei, sin olvidar la sostenibilidad de 
los equipamientos municipales potenciando el consumo 
responsable del agua.

¿Qué ha de hacer el consistorio para potenciar los motores 
económicos de la ciudad? 
Por un lado, tenemos el sector comercial y, por otro 
lado, el sector hotelero. Con ambos nos hemos reunido 
recientemente y su petición principal es contar con más 
zonas de aparcamiento. Hace poco hemos dotado con 
nuevos aparcamientos a la zona de la playa y la idea es seguir 

trabajando en este sentido para dinamizar el comercio.

Nico Cerpa lleva muchos años en el Ayuntamiento, en 
diferentes facetas. ¿Qué le ilusiona de este mandato 
especialmente? 
Me ilusiona que al final de este mandato podamos contar 
con un nuevo equipamiento deportivo que ponga fin a esa 
larga lista de espera de más de 3.500 personas. Me ilusiona 
mejorar el servicio de limpieza, construir una nueva sala de 
artes escénicas. Castelldefels es un proyecto ilusionante.

Castelldefels es una ciudad cada vez más compleja, grande 
y con una ciudadanía exigente. ¿Debe estar la ciudadanía 
ilusionada ante los próximos cuatro años? 
Nosotros debemos trasladar nuestra ilusión a la ciudadanía 
a través de los plenarios para que puedan participar las 
entidades vecinales, construyendo nuevos equipamientos y 
dotando a nuestra ciudad de mejores servicios.

“Castelldefels ha de ir
en una dirección 
sostenible. No podemos 
masificarla más”
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Castelldefels celebra 
el triunfo de la selección 
española femenina de fútbol

RAMON JOSA

Unas 1.200 
personas se 
reunieron 
para ver 
la final del 
Mundial en 
una fiesta 
organizada 
por el 
Ayuntamiento

Castelldefels celebró el pasado 20 de 
agosto la Fiesta del fútbol femenino 
para vivir en directo la final del Mundial 
que enfrentaba a las selecciones de 
España e Inglaterra. La iniciativa del 
Ayuntamiento contó con una pantalla 
gigante, una carpa del área municipal 
de Igualdad, animación y música de DJ 
para acercar una cita deportiva histó-
rica a la ciudadanía, a la que también 
se sumaron la UE Castelldefels y el FS 
Castelldefels. Y las vecinas y vecinos 
respondieron al llamamiento: Unas 
1.200 personas se concentraron en la 
calle Arcadi Balaguer, junto a la casa 
consistorial, y vieron en la pantalla 
gigante cómo la selección españoa 
conseguía el título mundial en la pri-
mera final a la que llegaba, tras ganar 
a Inglaterra (1–0).  También asistieron 
miembros del equipo de gobierno 
municipal comandados por el alcalde, 
Manu Reyes y el primer teniente de 

alcalde, Nico Cerpa.
El castillo se iluminó con los colores 
rojo y amarillo como parte de la 
celebración de la victoria.
El Ayuntamiento felicita a las jugadoras 
y cuerpo técnico que han hecho 
posible un hito para el fútbol femenino 
y el deporte en general.

RAMON JOSA

Centenares de 
personas festejaron 
en la calle la victoria 
de España, tras la 
proclamación de la 
selección femenina 
como campeona del 
Mundo

Un estiu més, les Nits i el Cinema entre Palmeres han 
donat vida a l’entorn de la plaça de les Palmeres amb una 
programació variada d’actuacions de dansa i música d’estils 
diversos (jazz, swing, blues, folk, pop, rock…) d’una banda, 
i una sèrie de propostes de cinema a la fresca per a tota la 
família de l’altra. Les dues iniciatives estan impulsades per 
l’àrea municipal de Turisme. El seu objectiu, com cada any, 
ha estat dinamitzar la zona de Palmeres i la platja en general, 
amb propostes gratuïtes els dijous, divendres i dissabtes.

Un estiu de Festes als Barris
Diferents barris de la ciutat han organitzat durant l’estiu, amb 
un notable èxit de participacio ciutadana, les seves festes de 
barri, amb nombroses activitats festives. Les Festes Populars 
de Barri són un element de socialització que reforcen el 
sentiment de pertinença i d’identitat col·lectiva, afavoreixen 
la cohesió i la vertebració social i ens permeten recuperar 
el sentit lúdic de la vida. Les festes de Barris les organitzen 
les Associacions de Veïns dels diferents barris. Cada Barri 
decideix el seu programa d’activitats, podent gaudir de balls 
populars amb orquestra, activitats infantils, etc.

Les Nits i el Cinema triomfen un estiu 
més a la plaça de les Palmeres

Actualitat



Apartatelcastell.org 13

Després de l’èxit de l’edició de 2022, 
Castelldefels acull novament la fira 
Mar de Vins, una fira amb tres eixos 
principals: promoure els vins elaborats 
a Catalunya, extendre la Cultura del 
Vi i del Cava juntament amb el patri-
moni de Castelldefels i augmentar la 
presència de vins de la terra a la carta 
dels restaurants de la ciutat. 
L’esdeveniment se celebra del 15 al 17 
de setembre a la plaça de l’Església, 
amb 24 estands de cellers de les 
diferents D.O.’s, estands gastronòmics, 
algun estand amb sorpreses, una 
extensa programació musical i una 
zona infantil. L’objetiu principal de la 
proposta és acostar la cultura del vi a 
tots els assistents, especialment el vi 
català.
Per escalfar motors, el diumenge 10 de 
setembre hi haurà un vermut popular a 
la plaça de les Palmeres de 12 a 15h.

Torna Mar de Vins, la fira 
vinícola per degustar els 
millors caldos

RAMON JOSA

La iniciativa 
vol maridar 
la cultura 
del vi i del 
cava amb 
diverses 
propostes  
de cultura i 
gastronomia

L’Ajuntament i el Gremi d’Hostaleria 
han decidit conjuntament no celebrar 
enguany la Mostra de Cuina i obrir un 
període de reflexió i treball per tal de 
modernitzar-la i fer-la més sostenible.
Les dues institucions consideren que 
és el moment de reflexionar sobre un 
esdeveniment que reflexa el potencial 
gastronòmic però que s’ha d’actualitzar, 
ja que la seva estructura és la mateixa 
des de fa molts anys.
L’alcalde de Castelldefels, Manu Reyes, 
ha assenyalat que “hem accedit al 
govern fa dos mesos i en aquest temps 

Ajuntament i Gremi decideixen reformular la Mostra de Cuina
hem estat en converses amb el Gremi 
per tal de modernitzar la Mostra. 
Ambdues parts coincidim que cal 
actualitzar una iniciativa tan impor-
tant com aquesta abans que quedi 
desfasada”. D’altra banda, el president 
del Gremi d’Hostaleria, Manuel Ángel 
Ortiz, explica que “és una activitat 
fonamental per promocionar la qualitat 
gastronòmica de Castelldefels i fer-la 
visible tant als nostres veïns i veïnes 
com als nostres visitants. L’hem de 
cuidar i creiem que és el moment 
d’aturar-nos per repensar-la i tornar 

amb una Mostra amb novetats i més 
forta que mai l’any vinent”.
Tot i aquesta decisió, Ajuntament i 
Gremi no deixaran de promocionar la 
nostra gastronomia de forma conjunta 
durant aquest 2023. A més de la promo-
ció que es fa per diferents canals online 
i offline, s’està acabant d’enllestir una 
jornada de presentació de la pròxima 
edició de la Ruta de la Tapa amb un acte 
obert a la ciutadania, i es prepara una 
nova iniciativa vinculada a la promoció 
d’un dels grans plats que degusten els 
visitants de Castelldefels, l’arròs.

MÉS INFO
mardevins.cat

HORARIS MOSTRA DE VINS 2023 

· 15 de setembre: de 18 a 23h
· 16 de setembre: 12 a 15h i de 17 a 23h
· 17 de setembre: 12 a 15h i de 17 a 22h

Actualitat
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El curs 23-24 començarà a Castelldefels 
amb més de 340 infants de 0-3 anys 
a l’escola bressol i 60 infants i famílies 
als Espais Familiars de Les Cases dels 
Infants, centres educatius municipals 
per a infants i famílies de 0-3 anys, 
7.180 alumnes d’Educació Infantil i 
Primària (3-12) i d’Educació Secundària 
Obligatòria (12-16) i 1.325 alumnes que 
faran batxillerats, cicles formatius de 
Grau mitja i de Grau superior, dels quals 
67 alumnes matriculats als Programes 
de Formació Inserció en la modalitat 
Pla de Transició al Treball (PFI-PTT) 
en conveni amb el Departament 
d’Educació de la Generalitat i, 
aproximadament, uns 450 alumnes 
al Centre de formació de persones 
adultes de Castelldefels. En el cas 
de l’ensenyament postobligatori, les 
classes començaran el 12 de setembre.

Els aspectes més destacats
Aquest curs escolar vindrà marcat pels 
aspectes següents:
- Continuïtat de la gratuïtat de la quota 
de l’escolarització del nivell d’I2. El 
Govern de la Generalitat i les entitats 
representatives del món local, el curs 
passat van acordar que el Departament 
d’Educació assumiria, de manera 

progressiva, la part del cost del servei 
d’escolarització que satisfan les famílies 
de l’alumnat del primer cicle d’educació 
infantil en els centres de titularitat 
pública municipal.
- Gratuïtat de la quota d’escolarització 
per a les famílies que es va començar 
a aplicar el curs 2022/2023 en el tercer 
curs del primer cicle d’educació infantil, 
I2 i aquest curs continua.
- Manteniment de les ràtios d’I3 i I4, a 
20 alumnes per grup i manteniment 
dels grups ofertats el curs passat, en 
els centres públics d’Educació Infantil i 
Primària. 
- Per afavorir l’equitat escolar, 
mitjançant la distribució equilibrada de 
l’alumnat amb necessitats educatives 
especials i amb necessitats educatives 
específiques, derivades de situacions 
socioeconòmiques o socioculturals, 
es manté la Unitat de detecció i 

Alumnat a l’aula d’una escola de Castelldefels

Comença un nou curs escolar
Uns 8.800 infants i joves tornen a les aules dels centres educatius de Castelldefels

Castelldefels educadora

El 6 de setembre s’inicia el 
curs 2023-2024 per l’alumnat 
de segon cicle d’infantil, 
primària, i secundària 
obligatòria (el 12 de setembre 
en el cas de l’ensenyament 
postobligatori). Les principals 
novetats d’aquest curs són 
el manteniment de la ràtio 
a 20 alumnes a I3 i I4 per 
grup als centres públics, la 
continuïtat dels 22 grups d’I3 
i l’ampliació de l’oferta de 
formació professional amb 
un nou cicle de grau mitjà. ACTE D’INAUGURACIÓ DEL CURS

Aquest curs s’inicien les activitats educatives 
al municipi reprenent l’acte d’Inauguració 
escolar que tindrà lloc el 4 de setembre 
de 2023 a la Biblioteca Ramón Fernàndez 
Jurado a les 13’30h, presidit per l’alcalde, 
Manuel Reyes, per donar la benvinguda al nou 
professorat incorporat pel curs 2023-2024, 
i comiat dels/les que es jubilen. En el decurs 
de l’acte hi haurà una representació teatral a 
càrrec de Robert Gobern i Simó. 

seguiment d’aquest alumnat, que es 
va crear el curs passat per part de la 
Inspecció educativa de la Generalitat 
amb la coresponsabilitat municipal 
d’Educació i Serveis Socials.

L’oferta de secundària
Pel que fa a l’Educació Secundària, 
es manté tota l’oferta educativa 
als centres de la ciutat i a l’institut 
Mediterrània s’inicia un nou Cicle 
Formatiu de Grau Mitjà de Gestió 
Administrativa.
L’Ajuntament continuarà treballant, 
amb el Departament d’Educació per 
a l’educació a la nostra ciutat, a través 
dels programes que tenim establerts, 
com és el Pla Educatiu d’Entorn, fent 
especial èmfasi en la prevenció de 
l’abandonament escolar prematur i la 
coeducació per fer de Castelldefels 
una ciutat Educadora.

CONEGUI L’OFERTA DE SERVEIS 
EDUCATIUS DE CASTELLDEFELS
castelldefels.org/ca/serveis/
educacio

CONSULTI LA GUIA EDUCATIVA
guiaeducativa.org

RAMON JOSA

Castelldefels educadora
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CONSULTE EL CALENDARIO DE 
RECOGIDA DE MUEBLES Y TRASTOS 
VIEJOS EN SU CALLE
barrinet.castelldefels.org

Castelldefels + neta
Sanciones por no respetar el día 
asignado para la recogida de 
muebles y trastos viejos

Con el objetivo de mejorar la limpieza 
y el estado de las calles de todo el 
municipio de Castelldefels, se está 
llevando a cabo un Plan de Choque en 
el que se han creado nuevos servicios 
y se han ampliado los equipos de 
limpieza para que la cudadanía pueda 
disfrutar de un espacio público más 
limpio. En el Plan de Choque, activado 
a principios del mes de julio, se ha 
incorporado el servicio nocturno de 
limpieza con agua a presión de las 
calles del municipio del miércoles 
al lunes para minimizar las molestias 
a la ciudadanía. Además, se ha 
reforzado la limpieza de las manzanas 
de contenedores y de los puntos 
negros detectados, la recogida de 

desbordamientos y la retirada de 
hierbas de la vía pública.
No obstante, para facilitar la recogida 
de residuos y según la Ordenanza de 
Civismo y Uso del Espacio Público, 
deben respetarse las indicaciones 
que encontrará en el cuadro que 
acompaña estas lineas.

A partir de ahora, la Policía 
Local sancionará cualquier 
vertido incorrecto con multas 
de hasta 600€

Según establece la Ordenanza de Civismo y 
Uso del Espacio Público, deben respetarse 
las siguientes indicaciones:
• Depositar muebles/trastos viejos o res-

tos de jardinería el día que toca. 
• No deben sobrepasarse las limitaciones 

de uso: máximo 3 piezas (muebles/tras-
tes viejos) y/o 4 m3 de restos de jardi-
nería, para no colapsar el servicio.

• Depositar los residuos en la puerta del 
domicilio, no junto a los contenedores, 
ya que esto produce problemas en el 
proceso de vaciado.

• El horario para depositarlos es entre las 
21 y las 23 h, para minimizar las moles-
tias al resto de vecinos y vecinas.

• No se pueden depositar los residuos en 
las vísperas de festivos, porque al día 
siguiente no se presta servicio.

Normas para facilitar la recogida

Un cartel adhesivo avisa del mal uso del servicio

Castelldefels segura

Operación de 
la Policía Local 
contra el ‘top 
manta’

REDACCIÓN

Agentes de la Policía Local actuaron 
el pasado martes 15 de agosto por 
la noche en la avenida dels Banys 
contra la venta ambulante ilegal de 
material falsificado (el conocido 
popularmente como “top manta”). En 
la operación policial, que se desarrolló 
sin ningún incidente, se intervinieron 
más de 1.200 productos de material 
falsificado,  básicamente los siguientes 
materiales: ropa y calzado deportivos, 
ropa interior y una caja de relojes.

REDACCIÓN

Material incautado por la Policia Local en la operación

En la última reu-
nión de la Junta de 
Seguridad Local 
de Castelldefels, 
celebrada el 18 de 
julio, el alcalde Manu 
Reyes manifestó su 
preocupación por el 
creciente fenómeno 
del top manta en la 
playa de Castell-
defels y pidió a los 
cuerpos policiales 
un incremento de 
los recursos y agen-
tes para acabar con 
esta actividad en la 
ciudad, que “supone 
un perjuicio para el 
comercio urbano”.

El alcalde 
solicitó más 
apoyo policial
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Castelldefels solidària

Món sense guerres: portar la 
no-violència a les escoles

VEGI L’ENTREVISTA COMPLETA A LA 
PRESIDENTA DE MÓN SENSE GUERRES

www.youtube.com/
castelldefelstv

“Món sense guerres” de Castelldefels, entitat creada el 
2007, desenvolupa habitualment un programa d’activitats 
per la no-violència adreçades a la comunitat escolar de 
la ciutat. “Entenem la no-violència sent actius però de 
manera diferent, a l’estil de Gandhi i Luther King, i aquesta 
consciència comença a les escoles. No podem oblidar que 
qui els educa són les persones adultes i si nosaltres no som 
un referent és difícil que la gent jove canviï de perspectiva”, 
explica la seva presidenta, Inma Prieto.  L’entitat també 
participa en les diferents activitats proposades pel Consell 
municipal de Pau i Solidaritat i a la Diada de Sant Jordi, 
Dissabte solidari o a la Festa de cloenda del Pla educatiu 
Entorn, entre d’altres jornades.
Al setembre l’entitat ha organitzat un seguit de tertúlies i 
tallers a Can Roca de Baix “perquè veiem que les relacions 
entre les persones al món están cada vegada més deterio-
rades i a través d’aquestes activitats aprendrem a meditar 
de manera activa i repensar la nostra vida. També farem uns 
tallers sobre el dol perquè la gent que té pèrdues personals 
pugui tirar endavant”, assenyala Prieto. 

CASTELLDEFELS
Consell Municipal
de Pau i Solidaritat

MÓN SENSE GUERRES

ORIOL PAGÈSORIOL PAGÈS

Romo entrega el bastón de la ciudad al alcalde Reyes en su toma de posesión

Fallece 
el concejal 
Jesús Romo
El Ayuntamiento 
decretó tres días 
de luto oficial por 
el fallecimiento 
del concejal de  
Planeamiento, 
Gestión y 
Urbanizaciones

Jesús Romo, concejal de Planeamiento, 
Gestión y Urbanizaciones, falleció 
el pasado 28 de julio tras una larga 
enfermedad. Tras conocer la noticia, 
el Ayuntamiento de Castelldefels 
celebró un pleno extraordinario en el 
que se dio el pésame a la familia y se 
ratificó el Decreto de Alcaldía por el 
que se declaró el 28, 29 y 30 de julio 
días de luto en Castelldefels. Durante 
estos tres días, las banderas ondearon 

a media asta en el edificio de la Casa 
Consistorial. El mismo salón de plenos 
acogió el pasado 29 de julio el acto de 
despedida al concejal. Jesús Romo 
fue presidente de la Junta Local del 
PP de Castelldefels y concejal entre 
2003-2007 y desde el 2011 hasta la 
fecha. Entre 2011 y 2015 fue concejal 
de Urbanismo y Obras. Había nacido 
en Madrid en 1935, estaba casado y 
era padre de un hijo.

Activitats de l’entitat en el marc del programa “Solidaritat al carrer”
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EMBLEMÀTICS

AJUNTAM
ENT

DE C
ASTELLDEFELS

EN RECONEIX
EM

ENT

ALS SEUS A
NYS

DE SER VEI A
 LA C

IU
TAT

ESTABLIMENTS

CARNISSERIA PAQUITA

Tres 
generaciones 
al frente de un 
pequeño (gran) 
comercio local 
y de proximidad 

Carnisseria Paquita, situada en el 201 de la 
avenida Constitució, abrió por primera vez 
sus puertas en el año 1963. Algunos años 
antes la señora Paquita ya había trabajado 
en el Mercat del Ninot en Barcelona y 
posteriormente regentó su propia parada 
en el desaparecido Mercado El Porvenir de 
nuestro municipio.
Actualmente los hermanos Romero, tercera 
generación de la familia, regentan este 
negocio de alimentación que forma parte 
de los establecimientos Emblemàtics de 
Castelldefels.
Hemos conversado con Santos Romero, uno 

de los hermanos a cargo del negocio, que 
nos ha acercado un poco la historia de este 
comercio que es en gran parte la historia 
de su abuela y la de su familia. Charlamos 
con él de cómo ha evolucionado el comercio 
en nuestra ciudad y de la importancia de 
este tipo de negocio para el desarrollo de 
la economía local. Puede ver la entrevista 
completa en el código QR inferior.

VEA LA ENTREVISTA COMPLETA
www.youtube.com/castelldefelstv

El Ayuntamiento 
de Castelldefels, a 
través del área de 
Comercio, ha pues-
to en marcha el pro-
yecto Establiments 
Emblemàtics con el 
objetivo de recono-
cer, fomentar e im-
pulsar los pequeños 
comercios con his-
toria y las tiendas y 
negocios del sector 
turístico arraigados 
en la ciudad.

REDACCIÓN

Cocoon by Olivia 
Espai per a la ment i 
el cos

P. Vuit de Març 

IG:@cocoon_by_olivia

Nous establiments comercials
Avisa’ns si obres un comerç nou
Tel. 93 665 27 27 / comercio@castelldefels.org

Boheme
Forneria Degustació

C/ Doctor Barraquer 16

Kalma Decoration
Slow deco & diy

C/ Església 71-73

IG: @kalmadecoration

Lilo’s House 
Poke bowls  Smoothies 

C/ Bisque Urquinaona 12

IG:@lilopoke_es

DtDetalles
Botiga de regals

C/ Església 36

Racc Mobility 
Club
Agència d’assegurances

Av. Constitució 210

IG: @clubracc
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QUI ÉS QUI A L’AJUNTAMENT?
Conegui la trajectòri ai biografia dels 25 
regidors i regidores

Coneguem els regidors i les regidores

Candela López (Movem-ECP)Lourdes Armengol (ERC)

«La nostra oposició serà 
constructiva però implacable 

en la defensa dels drets 
socials i de les dones»

«Ens preocupa que es 
reverteixin polítiques de 
mobilitat sostenible que 

milloren la vida de la gent»
Lourdes Armengol explica que va fer les primeres passes en el món 
de la política com una de les fundadores de l’Assemblea Nacional 
Catalana (ANC) a Castelldefels, i “com a simpatitzant d’ERC vaig 
decidir que el seu compromís havia de ser més efectiu.” Del seu 
pas en els darrers mandats a l’Ajuntament, Armengol fa “un balanç 
molt positiu tant a nivell personal com polític.” De la primera 
vessant destaca un aprenentatge i una perspectiva que li ha aportat 
molt, i de la segona subratlla el poder tirar endavant projectes 
importants que han millorat el funcionament de l’Ajuntament i 
la vida de la gent. La regidora d’ERC va ser responsable política 
de recursos humans en la primera etapa (2015-2019) i destaca la 
proximitat amb les persones treballadores de l’Ajuntament. Del 
segon mandat esmenta “l’impuls a les polítiques d’igualtat, a 
través del centre Montserrat Roig i amb l’aprovació de plans 
de gènere i LGTBI que han consolidat Castelldefels en el mapa 
d’Igualtat.” Encarant la nova etapa en l’oposició confirma el seu 
posicionament constructiu però implacable alhora de “defensar els 
drets socials que s’han aconseguit i que són objectiu bàsic per 
la població de Castelldefels.”

Des de ben petita Candela López recorda la seva vocació per 
implicar-se en el teixit associatiu del seu entorn i veure com, “amb 
les seves accions, podia contribuir a millorar la vida de les 
persones”. La honestedat, la solidaritat i el respecte són valors que 
la regidora destaca no només per aquella persona que es vol dedicar 
a la política municipal sinó imprescindibles per la convivència en 
societat. Quan aborda la seva experiència a l’Ajuntament, López 
fa balanç dels diferents àmbits dels quals va ser responsable. Dels 
seus inicis al capdavant de la regidoria de Joventut té “un especial 
record de treballar per i amb els joves, fent protagonistes 
als joves de quines havien de ser les polítiques de joventut”. 
Dels dos anys que va exercir d’alcaldessa, Candela López remarca 
iniciatives i polítiques socials per millorar la vida de la ciutadania i 
per fer avançar Castelldefels com a ciutat sostenible i solidària. En 
aquest nou mandat “ens preocupa que la nostra ciutat deixi de 
ser capdavantera en els reptes que han d’assolir les ciutats 
a dia d’avui i per això encarem aquesta nova etapa des de 
l’oposició amb propostes i solucions als problemes que té la 
nostra gent.” 

VEGI L’ENTREVISTA COMPLETA A 
CANDELA LÓPEZ
www.youtube.com/castelldefelstv

VEGI L’ENTREVISTA COMPLETA A 
LOURDES ARMENGOL
www.youtube.com/castelldefelstv

TRAJECTÒRIA
Va néixer l’any 1985, 
a una localitat de la 
província de Buenos 
Aires, a l’Argentina, i 
va arribar a Castell-
defels amb la seva 
família quan tenia 
tres anys. És diplo-
mada en Gestió i Ad-
ministració Pública, 
llicenciada en Cièn-
cies del Treball per 
la UB. És regidora 
des de 2007, tant al 
Govern com a l’opo-
sició, i entre 2015 i 
2017 va ser alcaldes-
sa de la ciutat.

TRAJECTÒRIA
Nascuda l’any 1958, 
Armengol és llicen-
ciada en Humani-
tats, especialitzada  
en Estudis Socials i 
Culturals. Ha estat 
regidora de Govern, 
amb diferens repon-
sabilitats, els darrers 
8 anys. Al nou man-
dat, per la renúncia 
de Jordi Maresma, 
serà la portaveu dels 
republicans al Ple.  
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La Festa
La cultura popular, 
protagonista

Des de dalt, i en el sentit 
de les agulles del rellotge, 
inici del seguici, ball de 
bastons de la cercavila, la 
representació de la llegenda 
del Gar-i-got, jornada 
castellera i les colles 
geganteres.

Activitats esportives 
i infantils

A sota, a l’esquerra, foto 
de família dels equips de 
l’UE Castelldefels i el Vista 
Alegre. A la dreta, una de les 
moltes activitats infantils 
que s’hi van celebrar.

Major,
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Concerts multitudinaris

Des de dalt, i en el sentit de les agulles del 
rellotge, concerts de la Vella Dixieland al 
Castell, de Mala Vida, a la pl. de les Palmeres, 
Estopaos, a la pl. de l’Església i Nena Daconte, 
al parc de la Muntanyeta.

Un pregó esportiu

L’expresident i la vicepresidenta de la UE 
Castelldefels (a la dreta), i els ‘streamers’ 
XBuyers i Minibuyer (els germans Javi i Eric 
Ruiz, al centre de la imatge) van ser els 
protagonistes del pregó de la Festa Major.

ORIOL PAGÈS

Paella popular i focs 
d’artifici

A la dreta d’aquestes ratlles, 
dos moments brillants de 
la Festa Major: la paella 
popular (els beneficis de 
la qual es van destinar a 
l’Associació Espanyola 
contra el Càncer)  i els 
tradicionals focs d’artifici a 
la platja.

Castelldefels.org 21 A cop d’ull

VEGI TOTA LA FOOGALERIA 
DE LA FESTA MAJOR

flickr.com/photos/
ajcastelldefels

a
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Xavinyetes
Xavi Roca

#castelldefelsmimporta

“Els dos eixos principals són millorar la neteja, 
que ja estan posant mitjans, i la seguretat. El 
més important de tot és poder viure en una 

ciutat tranquila”.

“Considero que Castelldefels hauria d’afrontar 
la instal·lació de més pistes esportives a la via 
pública i més espais lliures on els infants de la 

ciutat puguin jugar”.

Sheila Paulina, 39 anys Rocío Soto, 44 anys

“La veritat és que m’encanta Castelldefels 
perquè sempre s’organitzen moltes activitats 
per als infants. Que les continuïn organitzant i 

que cada any n’hi hagi més”.

Chema González, 56 anys

Quins considera que son els reptes de Castelldefels 
per al nou curs?

RAMON JOSA

                      Les fotos amb més ‘likes’
de l’1 al 24 d’agost
segueix @ajuntamentdecastelldefels

@mariauoc 60@tonicases 66@vespiba 123

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada

#castelldefelsmagrada

RAMON JOSA RAMON JOSA

Triarem les fotos de Castelldefels amb més ‘likes’ de cada mes, obra de perfils 
diferents i sense interès comercial
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«Me encanta ver que ahora hay tantas niñas y 
niños con el chándal de la UEC»

 ¿Cómo fueron sus inicios en el club?
Empecé como jugador en 1969, cuando volví del servicio militar. 
Tenía 21 años. Me fichó el entrenador Joaquín Navarro, que había 
jugado en el Real Madrid y era vecino mío. Siempre he jugado de 
portero. Cuando tenía 11 o 12 años, me puse en la portería del colegio 
y todos me decían que lo hacía bien; creo que porque ninguno quería 
ponerse. Cuando tenía 15 años fui a probar al Español donde jugué 
en el segundo equipo. En el Castelldefels de entonces formamos un 
grupo muy majo que consiguió subir a preferente. Recuerdo que nos 
encontrábamos en la plaza de la Estación. Teníamos más o menos la 
misma edad. Después de unos años me marché al club de Sant Boi.
¿Qué recuerda de su paso por la directiva del club?
La UEC empezó con una línea muy buena. Todos los que estaban en 
el club eran gente del pueblo, que cuidaban la entidad. Luego vino 
una época crítica. Tras finalizar mi etapa como jugador en el UEC vi 
que en la temporada 86/87 Castelldefels bajó a segunda regional, con 
Benigno Andreu de presidente. A los jugadores no se les pagaba, etc.  
Entonces, un grupo entre los que se encontraba el concejal Bercero, 
Julián Aránega, Feliciano Sorio, Ramírez, Ibor i Gilet,  que éramos 
amigos y todos ex jugadores del Castelldefels, reunidos un día en la 
avenida Santa María tomamos una decisión: “oye, vamos a echar a 
este hombre o si no el equipo desaparece”, textualmente.
Entonces se encontraron con que el club tenía una deuda 
importante con la Federación
Estábamos dispuestos a trabajar para que no desapareciera la 
entidad. Lo primero que hicimos fue ir a la Federació Catalana de 
Futbol. Pero no nos querían dar las fichas porque, según nos dijo 
el presidente, el club tenía una deuda de 1.800.000 de pesetas. Nos 
concedieron una prórroga y nos advirtieron: “si os comprometéis 
a pagar en este año la deuda os damos las tarjetas ahora mismo”. 
Nos dieron las licencias para juveniles y para el primer equipo, que 
estaba en segunda regional y luego nos enteramos de que los árbitros 
también tenían una deuda que llegaba al millón de pesetas. Aquella 
temporada terminamos a cero. Pagamos las deudas y a los jugadores. 
Fuimos a buscar sponsors. En 3 o 4 años el equipo se puso en 
preferente y llegaron jugadores de más categoría. Primero fichamos 
a un entrenador (López Adán) que había sido jugador del Barça en 
segundos equipos y era muy trabajador. Después fueron entrando 
otras personas en la directiva y ahora veo al club muy bien, con una 
muy buena organización.
La UEC cumple este año su 75 aniversario. ¿Cuáles han sido 
para usted los cambios más significativos?
Quizá ascender de categoría porque subir a preferente durante 
el primer año fue muy bueno. Vimos que se podía dejar el equipo 
estabilizado y los jugadores que íbamos fichando estaban contentos 
por incorporarse al club. Después, cuando se construyó el campo de 
Canyars, sede del club.

Antonio Bermúdez

Antonio Bermúdez, jugador de la UEC entre 1969 y 
1973 y directivo del club en la temporada 73-74

La Unió Esportiva Castelldefels celebra 
su 75 aniversario. Hablamos con Antonio 
Bermudez, un testigo importante de la 
evolución de la entidad en estos años.

¿Cómo ha sido la relación de la UEC con el Vista Alegre, el otro 
equipo de la ciudad?
Nos llevábamos todos muy bien porque El Maño, que estaba de 
secretario, era como un hermano para mí. Teníamos buenas relacio-
nes también entre la directiva y los jugadores. En el momento en el 
que cada uno tuvo su campo la relación fue mejor todavía.
¿Qué retos debería afrontar en un futuro la UEC?
Creo que tienen un problema de asistencia, de taquillaje, porque 
jugadores hay muchos en todas las categorías. Me quedo encantado 
de ver a las niñas y a los niños con su chándal de la UEC. Ahora el 
club tiene una buena instalación, un campo muy cuidado y con buena 
visibilidad. Nosotros teníamos, cuando empezamos, un campo de 
tierra.

RAMON JOSA

VEA EL VIDEO DE LA ENTREVISTA
www.youtube.com/castelldefelstv

Castelldefels.org
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L’Ajuntament de Castelldefels recupera aquest 
mes el programa “A la nit, una altra moguda”, 
després de descansar durant el mes d’agost. Es 
tracta d’una variada proposta d’activitats per 
als joves i que té l’objectiu principal d’oferir una 
alternativa d’oci nocturn segur i lliure de violèn-
cies.El programa ofereix activitats que es fan 
les nits dels divendres i dissabtes (a partir de les 
22 hores o les 23 hores) fins al 28 d’octubre. Són 
activitats gratuïtes i no és necessària inscripció 
prèvia.

23
La companyia local Performing 
Arts estrena l’adaptació al 
castellà del musical Waitress. 
Jenna és una cambrera infeliç, 
víctima de maltractaments, 
que superarà les seves dificul-
tats gràcies als seus amics i 
companys de treball. La crua 
realitat, explicada de la forma 
més tendra i divertida.

Dissabte 23 i diumenge 24 de 
setembre i diumenge 
1 d’octubre, a les 19h. 
Teatre Plaza
12 euros. 

Tres racions de 
‘La camarera, el 

musical’ 

Commemoració de 
la Diada

11

Com és tradicional, 
Castelldefels commemorarà 
la Diada amb les tradicionals 
ofrenes florals de l’ajuntament, 
partits polítics i entitats 
davant l’escultura “Homenatge 
a la Senyera”. El cant coral i 
l’aixecada d’un pilar i la ballada 
de sardanes completen el pro-
grama de l’acte institucional.
 
Dilluns 11 de setembre, a par-
tir de les 12h.
Plaça de l’Església / ptge 
Onze de Setembre 
Activitat gratuïta.

És sabut que la gent gran de 
Castelldefels és activa. Ara ho 
demostren una vegada més amb 
‘Miradas’, una exposició foto-
gràfica col·lectiva amb les obres 
realitzades per grup de fotografia 
de l’Associació de la Gent Gran de 
Castelldefels.

Inauguració: 22 de setembre, 
a les  19.30 h. A la Biblioteca 
Ramon Fernàndez Jurado (sala 
Margarida Xirgu). Activitat 
gratuïta.
L’exposició es pot veure des 
del 22 al 30 de setembre.

22
La mirada 

fotogràfica de la 
gent gran

+ INFO
 Castelldefels.org

24

Excursió al Turó 
del Fanxó

T’apuntes a una excursió guiada 
al Turó del Fanxó? Interpretarem 
el paisatge i veurem les principals 
característiques d’aquest entorn, 
tot observant aspectes de les 
principals característiques 
del Parc Natural del Garraf. 
L’itinerari té un recorregut de 1,8 
km d’anada i, la mateixa distància 
per la tornada, i està recomanat 
per infants manors de 12 anys, 
joves i persones adultes. 

Diumenge 24 de setembre, a les 
11h. Inici a Cal Ganxo
Activitat gratuïta, amb cita 
prèvia.

+ INFO I INSCRIPIONS
 935 511 506 
calganxo@fundesp-
lai.org

ENTRADES
entrapolis.com

+ INFO
 gent-gran.org

Torna el programa d’oci 
nocturn per a joves “A la 
nit, una altra moguda”

CONSULTA EL PROGRAMA
ElCastell.org
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Amb el retorn a les activitats 
quotidianes, el setembre ens porta 
una completa agenda lúdica

30
L’Elena ha rebut una trucada des 
d’Austràlia on la seva germana 
Laia li pregunta si li donaria un 
òvul per poder tenir un fill amb 
el seu marit. Ella contesta que sí 
i la seva germana gran, la Mercè, 
s’entesta a acompanyar-la. El 
teatre Plaza acull una “roadmo-
vie” teatral que ens transporta 
a l’altra punta del món per viure 
aquesta història de tres germa-
nes que fa temps que no es veuen. 

Dissabte 30 d’agost, a les 20h. 
Al Teatre Plaza.
Preu: 12,60 euros

La ‘roadmovie’ 
Australia s’atura al 

teatre Plaza

Com sol·licitar el 
reconeixement de 

dependència

29
Sessió informativa adreçada a 
les persones que han d’iniciar 
el procés de sol·licitud del 
reconeixement de dependència 
o a les persones que ja tenen la 
resolució aprovada i que han 
de continuar la tramitació 
per accedir a les prestacions 
reconegudes per la llei.
 
Divendres 29 de setembre, 
a les 10.30h. Edifici de la 
República (c/A. Balaguer, s/n
Activitat gratuïta.

En el marc de la Setmana Europea 
de la Mobilitat, Castelldefels 
celebra un any més la pedalada 
popular, amb sortida i arribada a la 
plaça de l’Església. Posteriorment, 
tothom està convidat a participar a 
la Festa de la Bici, amb botifarrada 
(amb alternativa vegetariana) al 
parc de la Muntanyeta.

Diumenge 24 de setembre. 
Pedalada, a les 10 h a la pl. de 
l’Església
11.30 h. Festa de la bici al parc 
de la Muntanyeta 
Activitats gratuïtes.

24
En bici per la 

mobilitat sostenible

+ INFO
Tel. 93 546 10 83
Castelldefels.org

ENTRADES
entrapolis.com

Castelldefels.org

+ INFO
 Castelldefels.org
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David Solé 
Grup Municipal PP 

ppcastelldefels@yahoo.es

@manualcalde_ @PSCastelldefels @som.castelldefels

Esther Niubó  
Grup Municipal PSC 

gms.castelldefels@gmail.com

Nico Cerpa
Som Castelldefels 

 info@somcastelldefels.com

Orgullosos de la nostra 
Festa Major

Dia rere dia, Castelldefels va avançant per 
configurar-se com una ciutat que torna 
a posicionar-se en el lloc que els veïns es 
mereixen. Hem viscut junts la Festa Major 
2023, on amb il·lusió i moltes ganes hem pogut 
gaudir esdeveniment musical, culturals, 
esportius i jocs infantils pels més petits de la 
casa, actes en els quals es posa de manifest 
que el conjunt de la nostra ciutat viu la festa 
major amb molta il·lusió que es reflecteix en 
els grans i diversos actes culturals. Això ens 
indica la importància de les nostres arrels, els 
nostres costums i, per tant, del que significa 
Castelldefels pels veïns, i per això tot el nostre 
agraïment a tots ells i a les entitats que han 
fet possible que la festa major sigui tot un èxit. 
Un cop passada aquestes, i després de gaudir 
d’un dels dies més esperats pels veïns, hem de 
continuar treballant perquè la nostra ciutat 
sigui, i per tant les nostres festes, un referent 
en tota la comarca. Aquest mes que iniciem el 
nou any polític, continuarem treballant per 
una gestió propera i resolutiva que se centri 
en les demandes, preocupacions i surgències 
reals dels veïns, ja que apostar per això ens 
garantirà una ciutat de primera. Castelldefels 
està canviant cap a una ciutat nova i viva, on 
puguem gaudir cada dia més d’uns carrers 
nets i segurs, de l’oci divertit però responsable, 
de poder emprendre amb majors facilitats, 
de tenir espais per la joventut i els més grans, 
en definitiva, una ciutat de tots i per a tots. 
Castelldefels està canviant cap a una ciutat 
que tant necessitem i volem doncs amb tu 
continuarem guanyant. Visca Castelldefels i 
Visca tots els seus veïns!

Inicio en el nuevo equipo de 
gobierno municipal

Nuestra principal razón de ser, es otra manera 
de hacer política, la cercanía con vosotras y 
vosotros y hacernos llegar aquellas cuestiones 
que se generan en el día a día en nuestra ciudad y 
resolverlas.
En Vía Pública y Gent Gran que gestiona Nico 
Cerpa, se han empezado visitar diferentes 
barrios (Canyars, Ca N’Aimeric, Can Bou, Can 
Roca), para ver de primera mano cuáles son 
aquellas mejoras que hacen falta. 
En Gent Gran, se avanza en la creación de la 
Oficina de Atención a la Gent Gran (OAGG), que 
permitirá a nuestra gente mayor a tener a buen 
seguro mayor fiabilidad para poder gestionar 
todas aquellas cuestiones que les afectan y 
disminuir la brecha digital que hay actualmente.
En Salud, que gestiona Pakita Cruz, estamos 
manteniendo reuniones con responsables del 
departamento de Salud de la Generalitat para 
seguir con la gestión del proyecto definitivo 
del futuro tercer Centro de Atención Primaria 
(CAP) y Centro de día de Salud Mental que mejo-
rará la atención de la población de Castelldefels.
En Deportes hemos asistido a los diferentes 
eventos deportivos de nuestra ciudad, recep-
ciones institucionales en el salón de plenos a 
algunos deportistas locales, y a las entidades 
deportivas de la ciudad que han ganado campeo-
natos estatales e internacionales de diferentes 
disciplinas deportivas. Hemos recibido a 
algunas de las entidades deportivas de nuestra 
ciudad para marcar nuevos objetivos de trabajo.
En Educación y Juventud que gestiona Ramón 
Amador, se está trabajando en mejoras de 
climatización en las escuelas públicas. A finales 
de julio finalizó el programa Jovestiu con una 
gran afluencia de jóvenes, acabando el mes 
con un exitoso Concert Jove en Pl. Palmeres. 
Asimismo, se ha tramitado la bonificación a 
la Generalitat del ICIO, para obras de mejoras 
energéticas en los institutos Les Marines, Sert y 
Mediterrània.

Per una ciutat socialment més 
inclusiva, justa i cohesionada 

Durant el darrer mandat, el govern anterior liderat 
pel PSC, vam desplegar diferents iniciatives de les 
quals ens sentim molt orgullosos que recollien les 
demandes de moltes famílies que durant anys han 
lluitat per la igualtat d’oportunitats dels seus fills 
i filles, i que pretenien afavorir la inclusió social 
a la ciutat i proporcionar oportunitats socials, 
educatives, d’accés a persones amb diversitat 
funcional o trastorns del neurodesenvolupament.
Molt resumidament, vam destinar recursos 
extraordinaris a entitats que despleguen projectes 
de ciutat inclusius, com ISTEA, l’Escola del 
Pàdel Adaptat Andrés Gimeno o Artiment, vam 
mantenir projectes com l’esplai Macedònia, 
vam reforçar l’aportació a CAVIGA, vam seguir 
apostant per un servei d’inserció laboral específic 
a la comarca. També vam convocar, com mai 
s’havia fet, subvencions dirigides a les AMPAs 
de les escoles per poder contractar monitors de 
suport a l’alumnat amb necessitats educatives de 
suport educatiu a l’hora de menjador, així com als 
casals i activitats extraescolars organitzades als 
centres educatius. Es va adaptar el teatre Plaza 
per fer-lo més accessible, es van senyalitzar els 
principals passos de vianants i camins escolars 
per facilitar l’accés de les persones amb dificultats 
cognitives, també es va impulsar una campanya 
per facilitar la comunicació i l’autonomia de les 
persones amb dificultats cognitives en el petit 
comerç, i es va constituir la Taula de Salut Mental 
de Castelldefels, que aglutina una àmplia xarxa 
d’agents i d’entitats, entre d’altres.
I amb l’objectiu que tots aquests esforços no 
desapareguin sinó que es consolidin i ampliïn 
en el marc d’una estratègia de ciutat compartida 
amb el teixit social, educatiu i cívic de la ciutat, 
en el primer Ple municipal ordinari d’aquest nou 
mandat, el Grup Socialista vam proposar articular 
un Pla Local d’Inclusió Social i de Cohesió que, 
malauradament, l’actual equip de govern format pel 
PP i SOM va rebutjar amb una esmena a la totalitat. 
No obstant, estem segurs que la lluita de tantes 
famílies no ha estat en va i esperem que el nou 
govern reconsideri la seva decisió i treballi també 
per avançar cap a una ciutat que volem més justa i 
inclusiva.
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Gran pas per Catalunya i el català

A ningú se li pot escapar que JUNTS PER 
CATALUNYA ha fet un gir de guió pel que fa a les 
negociacions polítiques al seu màxim nivell.
Junts ha canviat el model de negociació amb l’Es-
tat. Mai abans s’havia negociat per una constitució 
de la mesa del congrés amb visió política d’estat. 
Mai abans s’havia parlat tant de les coses que es 
podien aconseguir només negociant la composició 
de la mesa del congrés.
La llengua catalana tindrà per primer cop en la 
història contemporània un reconeixement oficial 
internacional. El català serà llengua oficial de la 
Unió Europea. No és basa únicament en l’ús de la 
llengua a les institucions com  l’oficialitat plena del 
català a la Unió Europea, cosa molt diferent. Això 
és el que hem aconseguit des de JUNTS negociant 
una mesa del congrés.
Cal recordar que aquest acord no té res a veure amb 
la negociació sobre la investidura. No es mouran 
promeses ni voluntats polítiques sense garanties de 
compliment. Nosaltres no fiem res.
L’exigència que ha reclamat Junts per Catalunya 
perquè el català es pugui parlar al Congrés 
amb plena normalitat, juntament amb la resta 
de llengües oficials a l’estat espanyol de forma 
immediata, a partir del proper ple. L’ús del català 
és perfectament legal, no és obligatori parlar en 
castellà. No necessita cap reforma del reglament, 
només és una qüestió de voluntat política.
I un altre dels aspectes importants que hem 
aconseguit és la creació d’una comissió d’inves-
tigació sobre els atemptats del 17 d’agost del 2017 
a Barcelona i a Cambrils, i la reactivació de la 
comissió d’investigació sobre les clavegueres de 
l’estat i el cas Pegasus. Tenim dret a saber la veritat 
de totes les informacions referents a l’atemptat 
del 17A a Barcelona. Hi ha molts interrogants a 
resoldre encara i volem arribar fins al final, fins on 
faci falta. Aquesta comissió és imprescindible que 
es faci i es farà gràcies a Junts per Catalunya.
Junts, amb la força que els electors ens heu donat, 
farem valer i molt cada vot. No debem res a ningú 
i tenim l’objectiu molt clar. Si vols formar part del 
nostre equip ens pots escriure a 
castelldefels@junts.cat

Silencis còmplices

Els darrers dies hem viscut moments vergonyants 
davant les actituds intolerables, masclistes i d’abús 
de poder, del President de la RFEF, Luis Rubiales. 
Fets que vam ocórrer durant la celebració del 
Mundial aconseguit per la selecció espanyola 
femenina, però que eren la punta d’un iceberg que ha 
anat aflorant, dia rere dia, amb les seves posteriors 
accions i manifestacions, i les denúncies constants 
de la resta de les jugadores. A més de les denúncies 
del cos tècnic de l’equip de futbol femení que inclou 
també al seleccionador.
Des d’Esquerra Republicana considerem repro-
vables, indignants i vergonyoses les declaracions 
del senyor Rubiales a la compareixença de premsa 
que va realitzar el passat 25 d’agost, també els 
aplaudiments còmplices i els silencis eixordadors 
que estem patint aquests dies. Silencies com el de 
l’actual govern municipal de Castelldefels, ja que no 
posicionar-se és fer-ho al costat dels agressors. El 
missatge que donem avui marcarà les conductes del 
futur.
Tot i això, hem vist com la feina feta per part de 
l’anterior govern i dels propis clubs esportius de la 
nostra ciutat han donat fruït. Els comunicats emesos 
per la Unió Esportiva, Futbol Sala o Club de Basquet 
Castelldefels, entre d’altres, són un exemple. Cal 
aplaudir totes aquelles persones, clubs i federacions 
esportives que s’estan manifestant a favor d’acabar 
amb aquestes agressions sexuals.
Som conscients que a l’esport encara queda molt fei-
na a fer, per això proposarem al proper Ple Municipal 
tota una sèrie de mesures contra la violència sexual 
i de gènere en entitats i clubs esportius de la nostra 
ciutat: promovent la creació de protocols específics 
per la prevenció de les violències sexuals i de gènere 
en aquelles entitats i clubs esportius que encara no 
disposin, creant una comissió de garanties local que 
faci seguiment i asseguri l’activació dels protocols 
en el moment dels fets denunciats, i promovent 
formacions especialitzades per a tècnics, dirigents 
i entrenadors sobre els drets fonamentals a la 
infància i l’adolescència, i la igualtat a l’esport.
Per què promoure i defensar l’esport femení a 
Castelldefels no va d’instal·lar una pantalla gegant 
i omplir una plaça de banderes, malbaratant 
recursos com ha fet el PP de Manuel Reyes i SOM 
Castelldefels, sinó de garantir l’equitat i el dret de 
les nostres esportistes. Cal posicionar-se sempre al 
costat de les víctimes, ja que els silencis són sempre 
còmplices.

@Movem

Javier Martín Sainz
Movem Castelldefels-ECP 
movemcastelldefels@gmail.com

Per què no s’han adaptat les escoles 
durant les vacances d’estiu? 

2023 torna a ser un any amb un estiu molt càlid. 
Les temperatures s’han enfilat una altra vegada 
a màxims històrics i les onades de calor es van 
succeint sense donar-nos treva. I al setembre 
és possible que la situació no millori gaire. Així 
que un any més els nostres petits i joves hauran 
de començar el curs escolar amb temperatures 
insuportables dins dels centres educatius de 
Castelldefels. 
El canvi climàtic és un fet indiscutible i fa 1 any, 
des de Movem En Comú Podem, vam proposar 
que l’ajuntament de Castelldefels fes un estudi 
sobre l’eficiència energètica d’escoles bressol, 
escoles i instituts de la ciutat per tal de fer un pla 
de climatització de les aules i dels espais educatius: 
la comunitat educativa havia expressat la calor 
insuportable que feia a les escoles des del primer 
dia del curs 2022-23. També reclamàvem que la 
Generalitat habilités una partida pressupostària 
destinada a dur a terme els plans de transició 
energètica que necessiten els centres educatius de 
Catalunya, també els de Castelldefels. Doncs bé, 
un any després, no hi constància de cap canvi. El 
pròxim 6 de setembre l’alumnat, el professorat i 
tota la comunitat educativa tornarà a patir la calor 
insuportable d’uns centres educatius que necessi-
ten adaptar-se urgentment al repte de mitigar els 
efectes del canvi climàtic.
Totes les formacions del consistori van donar 
suport a aquesta proposta de Movem En Comú 
Podem, també les que actualment conformen el 
govern municipal, el PP i el regidor Cerpa, cap de 
llista de Som Castelldefels, però aquesta qüestió 
segons els fets sembla que no forma part de la seva 
agenda, si més no, no ha format part dels anuncis 
de les seves primeres actuacions com a govern 
municipal, com tampoc no han esmentat res de la 
necessitat de construir una cinquena escola bressol 
a Castelldefels.
L’educació pública i de qualitat hauria de ser 
una prioritat de tot govern perquè només es 
construeixen societats democràtiques de persones 
lliures si l’educació pública i de qualitat és un dret 
garantit per a tothom.
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